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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària dels Cereals-Herbacis 

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: CH/01/22 
Data: 18/02/2022 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 11.03 h - 14.05 h 
 
ORDRE DEL DIA  
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior   

2. RuralCat:  

2.1. Taules Sectorials Agràries 

2.2. Xarxa-i.cat 

3. Sanitat Vegetal:  

3.1. Situació actual de la mala herba invasora Amaranthus palmeri a Catalunya 

3.2. Situació i actuacions contra la plaga de la Diabrotica virgifera del blat de moro 

4. Projectes de valor afegit en cereals 

5. Pla d'acció per contribuir al desenvolupament territorial a partir de la valorització de cereal 

6. Situació de sequera (per acord de la TSA a l’inici de la reunió, es substitueix el punt de l’Ordre del 
dia: ”Possibilitat d’agilitzar els tràmits en les exportacions”, que es tractarà en una propera reunió 
de la TSA)   

7. Limitacions en a l’aplicació de Nitrogen orgànic  

8. Danys agrícoles produïts per senglars i conills  

9. Torn obert de paraules  

 
ASSISTENTS  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos: Santiago Caudevilla, Ramon Augè, Magí Ribera i Roger Clavaguera  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Vicenç Pascual, Robert Jaimejuan, Lluis Viladrich 
i Alberto Alcañiz  

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Santi Vergé i David Casadevall  

ASFAC (Associació Catalana de Fabricants de Pinsos): Xavier Solanes i Andreu Comellas  
 
Entitats convidades  
 
AMCL (Associació de Multiplicadors de Llavor) : Excusen Assistència   

Eurecat: Jaume Salvat  
 
Representants del DACC 

SECRETARIA D’ALIMENTACIÓ  
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Direcció General d’Agricultura i Ramaderia  

La directora general d’Agricultura i Ramaderia: Elisenda Guillaumes  (presideix la reunió) 

La subdirectora general d’Agricultura: Neus Ferrete  

La cap del Servei d’Ordenació Agrícola: Anna Goutan  

El cap del Servei de Sanitat Vegetal: Jordi Giné  

El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica: Jordi Mateu  

El tècnic del Servei de Sanitat Vegetal: Josep Mª LLenes  

El cap del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció Agrària: Josep M. Virgili  

La coordinadora Tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana Llansó (actua de secretària) 

La responsable de Gestió Telemàtica Ramadera: Anna Martell  
 
Direcció General d'Empreses Agroalimentàries, Qualitat i Gastronomia 

La responsable de Comunicació i Difusió Tecnològica: Imma Malet  
 
SECRETARIA AGENDA RURAL 
 
Direcció General d’Ecosistemes Forestals i Gestió del Medi 

La Cap del Servei d'Activitats Cinegètiques: Mª Josep Vargas  
 
SECRETARIA D’ACCIÓ CLIMÀTICA (E xcusen assistència)  
 
SECRETARIA GENERAL  
 
Serveis Territorials del DACC a Tarragona 

El director dels Serveis Territorials: Àngel Xifré  

El cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial: Jaume Boada  
 
Serveis Territorials del DACC a la Catalunya Central  

La cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial: Patrícia Pladevall  
 
IRTA  

L’Investigador-especialista del Programa de Cultius Extensius Sostenibles: Joan Serra  
 
 

DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ  
 
Introducció 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents i indicant breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la 
paraula i moderar aquesta reunió virtual. Els assistents, per unanimitat, es mostren d’acord en 
enregistrar la reunió, que quedarà a la seva disposició al xat de la reunió, per si algú la vol consultar. 
 
E. Guillaumes manifesta la voluntat del DACC de fer les reunions de la Taula Sectorial més àgils i 
dinàmiques, tot i que és conscient que després d’un any hi ha moltes coses a compartir per ambdues 
parts (sector i administració).  Per això, assabenta que tots aquells punts relatius a noves normatives o 
qüestions comuns a varies Taules, es tractaran de manera específica en format webinar o jornada, per 
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poder-los exposar millor i recollir tots els dubtes que es plantegin. Posa com exemple la modificació del 
Decret 153/2019 de fertilització i de les dejeccions ramaderes.  
 
Alhora, la directora anima al sector i a les Unitats del DACC a aprofitar l’espai que ens atorguen les 
Taules Sectorials per exposar i compartir informació, projectes i experiències engrescadores d’èxit que 
puguin servir al sector per tirar endavant. Demana la màxima proactivitat en aquest sentit, buscant les 
sinèrgies oportunes.     
 
Unió de Pagesos (R. Clavaguera) agraeix a la directora general la inclusió dels temes demanats per 
part de l’entitat que representa, tot i haver estat proposats fora del termini establert. Així mateix, demana 
canviar el punt 6 de l’ordre del dia “Possibilitat d’agilitzar els tràmits en les exportacions”, que no han 
pogut preparar convenientment i proposa deixar-lo per la reunió següent, pel punt “Situació de sequera 
actual”. E. Guillaumes accepta el canvi, amb el vistiplau dels assistents, tot manifestant que escoltaran 
l’exposició de la situació, tot i que no creu que des del DACC es pugui donar resposta a totes les 
qüestions que es plantegin, al no haver-se preparat aquest tema. Malgrat no es tracti avui el tema de 
les exportacions, E. Guillaumes demana a la Unió de Pagesos que concreti els punts crítics i propostes 
de millora pel que fa al PIF del Port de Tarragona, per tal d’elevar-ho al MAPA i poder anar avançant. 
Peticions Ia i Ib 
 
La directora general agraeix al Gabinet Tècnic l’elaboració del Recull estadístic del sector, que ha estat 
lliurat als assistents amb la resta de la documentació d’aquesta reunió, el qual s’annexa a aquesta acta:  
 

RECULL_CEREALS_20
22.pdf  

  
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior   
 
Per unanimitat, i sense esmenes, s’aprova l’acta de la reunió anterior, de 5 de febrer de 2021, 
referenciada amb el codi CH/01/2021. Acord 1 

punt 1- Esb acta TSA 
Cereals -05_02_2021.pdf 

2. RuralCat:  

2.1. Taules Sectorials Agràries 

E. Guillaumes informa de l’habilitació d’un espai per a les Taules Sectorials, al portal RuralCat,  web de 
serveis del DACC, especialment pensat per a la comunicació del sector amb el Departament, i en 
exercici de la transparència que caracteritza a aquest Govern. Espera que els sigui d’utilitat. 
 
La responsable de Comunicació i Difusió Tecnològica, Imma Malet, informa com s’ha estructurat aquest 
espai, mostrant-lo en pantalla. Es tracta d’una pàgina principal que conté la informació gràfica de 
cadascuna de les 17 Taules que estan constituïdes actualment, (a partir de les quals es pot accedir a 
cadascuna d’elles), un menú principal a la part superior amb els apartats: “qui som?”, “normativa”, 
“formació i transparència”, i “contacta’ns”, una Agenda on es mostren les properes convocatòries de les 
reunions, un apartat de “Destacats” per publicar informació d’especial interès i un apartat de “Notícies”. 
 
Per a cada Taula Sectorial s’ha desenvolupat un espai específic on es pot trobar tota la informació 
relacionada amb les darreres reunions (convocatòries, documentació de la taula, actes aprovades), 
entitats que les constitueixen i altres entitats participants, amb els enllaços corresponents als seus llocs 
webs, un apartat de “destacats” específic per a temes relacionats amb la taula en concret i un enllaç a 
la part de formació i transferència, on es poden consultar les jornades, dossiers tècnics, cursos i 
activitats demostratives  relacionats per un sector concret, amb la possibilitat d’inscriure’s. I. Malet 
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accedeix a la Taula específica dels Cereals-Herbacis, i mostra el seu contingut, d’acord amb la 
presentació que s’annexa a l’acta:  

Punt 2- 
RuralCat_TSA_Cereals_herbacis.pdf 

 

Imma Malet anima a tothom a fer-ne ús de l’espai, el qual està obert a possibles modificacions per 
incorporar aquella informació o respondre a les necessitats que així consideri el sector.   
 
Per accedir al nou espai de les Taules Sectorials, al Ruralcat, es pot fer a través de l’enllaç: 
https://ruralcat.gencat.cat/taules-sectorials 
 
2.2. Xarxa-i.cat 

La responsable de Comunicació i Difusió Tecnològica, Imma Malet, informa sobre l’oficina virtual 
“Xarxa-i.cat, també al portal Ruralcat, dient que és un espai de transparència de projectes d’innovació, 
entre ells, els Grups Operatius i els Projectes demostratius. Els projectes dels Grups Operatius es 
poden cercar per convocatòries, tipus d’ajut, sector productiu, temàtica o títol. Per accedir al detall d’un  
projecte concret, només cal clicar a sobre de la fitxa del projecte desitjat.  El mateix sistema s’utilitza 
per cercar les activitats demostratives. Mostra les diverses pantalles, d’acord amb la presentació 
annexada al punt anterior (2.1) i recomana als assistents entrar i consultar aquest espai, a través de 
l’enllaç: https://ruralcat.gencat.cat/web/guest/xarxa-i.cat 

 

3. Sanitat Vegetal:  

3.1. Situació actual de la mala herba invasora Amaranthus palmeri a Catalunya 
 
El cap del Servei de Sanitat Vegetal, Jordi Giné, informa sobre la situació actual d’aquesta mala herba 
que afecta principalment al blat de moro i que és de molt difícil control. Es localitza especialment a la 
demarcació de Lleida, amb 610 ha infectades, però també està present a Terres de l’Ebre, amb 92 ha, 
i a Tarragona, on s’ha detectat en alguns marges de carreteres principals. També és present a l’Aragó, 
a Extremadura i algun focus al nord d’Espanya. 
 
J. Giné informa sobre les accions que s’han dut a terme des del DACC per intentar controlar aquesta 
mala herba des de la seva detecció a Catalunya el 2018, entre les que destaca la publicació de l’Ordre 
ARP/172/2019, de 10 de setembre, per la qual es declara l'existència de la mala herba Amaranthus 
palmeri i es qualifica d'utilitat pública la lluita contra aquesta; prospeccions intensives a les zones on 
s’ha detectat (agraeix especialment la col·laboració de les ADV); controls i analítiques a les entrades 
de blat de moro procedents de països tercers i un pla de comunicació i divulgació als agricultors sobre 
el maneig dels camps per evitar la infestació (s’ha fet un full informatiu sobre la importància i el 
procediment de neteja de la maquinària recol·lectora en panís).  
 
J. Giné manifesta la sospita que la mala herba ha entrat amb el blat de moro procedent de països 
tercers, ja que les taques van seguint el traçat de les principals vies de comunicació des del Port de 
Tarragona, i per aquest motiu, s’ha demanat la col·laboració al MAPA per a que reforci els controls en 
els PIF. Agraeix a les principals empreses pinsaires la seva estreta col·laboració, aportant mostres del 
blat de moro importat per fer les corresponents analítiques de detecció de la mala herba. 
 
ASFAC (X. Solanes) ofereix la màxima col·laboració, com es ve fent fins ara, i assenyala que el 
problema és al PIF del Port de Tarragona en el qual cal extremar els controls.  
 
JM. Llenes afegeix que s’ha previst enviar una carta a tots els agricultors afectats, per recordar-los com 
han de dur a terme el maneig dels camps enfront aquesta mala herba, i comunica que està previst fer 
una jornada tècnica al març per informar sobre ella així com de la nova plaga de la Diabrotica virgifera. 
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Aquest any 2022 es continuaran amb les prospeccions, per possibles noves deteccions, i amb el 
seguiment de les vies d’entrada.   
 

S’annexa la presentació exposada, que passa a formar part d’aquesta acta: 

Punt 3.1- Apalmeri 
2022 (4) Taula Sectorial.pdf 

 
3.2. Situació i actuacions contra la plaga de la Diabrotica virgifera del blat de moro 
 
El cap del Servei de Sanitat Vegetal, Jordi Giné, informa que el primer focus que es va detectar va ser 
al Pla d’Urgell, en una parcel·la molt afectada, a partir del qual es va crear un Comitè Tècnic de 
Seguiment (en el que hi és present el sector) i, amb la col·laboració de les ADV, es va fer el 2021 una 
intensa prospecció on es va veure el perill potencial real d’ aquest insecte, el qual es detectà (adults) al 
llarg d’uns 40 km a Lleida i també a l’Aragó, concretament a la zona de Bujaraloz, Zaidin i Binced. 
També es va detectar un adult a Tordera (Maresme).  
 
J. Giné assenyala la importància de conèixer el cicle biològic d’aquest insecte, per poder fer front al 
control de la plaga, en la que els adults fan la posta dels ous al sòl, i els danys els provoquen les larves, 
que s’alimenten de les arrels del blat de moro.  
 
S’informa de les actuacions realitzades des del DACC durant l’any 2021, tant en relació a la parcel·la 
afectada (prospeccions intensives, comunicació oficial al MAPA i resolució al titular de la finca afectada 
amb mesures obligatòries), com d’altres més transversals per conèixer millor la plaga i les mesures 
preventives i de lluita més efectives: reunions amb experts de casa nostra, de França i Itàlia i amb 
empreses de serveis, llavors i fitosanitaris; seguiment de l’evolució de la plaga; emissió d’avisos 
fitosanitaris, etc.; actuacions de divulgació (jornada PATT amb experts italians, material divulgatiu, 
instruccions tècniques, etc.) i models de seguiment de la plaga. Aquest any 2022, està previst realitzar 
un assaig per determinar els millors moments a Lleida i llindars de tractament i moment òptim de 
sembra, per evitar que coincideixi l’eclosió de les larves amb la germinació del blat de moro. 
 
J. Mateu informa sobre la ràpida evolució de la plaga a França i a Itàlia, així com de les mesures de 
control i recomanacions tècniques que fan als seus agricultors.  
 

S’annexa a l’acta la presentació exposada: 

 
La FCAC (S. Vergé) fa la reflexió de que cal ser sensibles i conscients de la importància del control 
d’aquestes i altres plagues (la majoria de les quals venen de l’exterior), especialment per als productors 
de blat de moro, que porten molts anys lluitant contra elles. E. Guillaumes fa una crida al sector sobre 
la importància de la immediatesa en la comunicació al DACC de qualsevol sospita de detecció, per 
ajudar a combatre-les el més eficaçment possible. 
 
A S. Caudevilla de la Unió de Pagesos li preocupa el fet d’haver de fer una rotació de conreus per 
disminuir la incidència d’aquestes plagues i trobar els millors conreus d’estiu alternatius al blat de moro. 
Jordi Mateu assenyala que aquest mesura no és obligatòria, però sí molt recomanable (de moment 1 
any) d’acord amb les experiències realitzades a diferents EEMM de la UE. JARC (V. Pascual) assenyala 
que a la zona de l’Urgell, la rotació de conreus no és viable per la dimensió de les parcel·les i, a 
més,  amb 1 any de rotació no hi hauria prou. J. Giné afegeix que en la jornada tècnica prevista al març 
sobre aquestes dues plagues (Amaranthus palmeri i Diabrotica virgifera), experts en aquesta plaga ens 
explicaran les darreres novetats i per això recomana l’assistència a tothom.  
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E. Guillaumes es compromet a treballar per donar informació i eines al sector per ajudar-los. J. Giné 
s’ofereix a fer un full informatiu sobre aquesta plaga que inclogui els conreus més adients per a una 
rotació de cultius. Compromís 3.2 
 
4. Projectes de valor afegit en cereals 
 
Joan Serra, investigador-especialista del Programa de Cultius Extensius Sostenibles de l’IRTA, informa 
sobre les iniciatives i projectes de valor afegit en cereals que s’estan treballant des de l’IRTA, enfocant-
se en els de cereals d’hivern. 

 
Després d’una breu introducció sobre les oportunitats que tenim a Catalunya, amb una potent Indústria 
agroalimentària i un elevat nombre de potencials consumidors que cada cop més valora els productes 
diferenciats, de qualitat, sostenibles, de proximitat i elaborats amb processos artesanals, J. Serra, 
informa de les diferències de preu del gra i de la productivitat dels diferents blats en funció de la seva 
qualitat (blat pinso, blat panificable base, blat de força mitjana-alta i blat millorant), factors que solen ser 
inversament proporcionals, i que fan que la producció de blats panificables es vegi compromesa per 
l’alta productivitat del blat pinso. Per tant, cal cercar un valor afegit que compensi la producció de blats 
fariners d’alta qualitat o millorants, aspecte en el qual es basen els projectes que exposa a continuació:   
 
Aquests projectes són:  

 Blat fariner:  
 Regadiu Segarra-Garrigues (projecte no exitós)  
 Producció de blat de qualitat per a Panificadora Alimentària.  
 “És Farina de Girona” (Pa de tramuntana) 
 Blats. Consorci de Gallecs (farines, pans i pastes singulars) 
 Altres: (espeltes, varietats de blat tou antigues, etc.) 

 Civada - Begudes vegetals 
 
Veure els resultats dels projectes en la presentació que s’annexa a aquesta acta:  
 

Punt 4- Projectes 
valor afegit en cereals.pdf 

 

Unió de Pagesos (R. Clavaguera) manifesta que bona part de l’èxit del projecte “És Farina de Girona” 
es deu a l’assessorament tècnic rebut des de l’IRTA i demana com es repercuteix aquest cost, i si el 
projecte pot extrapolar-se a altres zones. J. Serra respon que efectivament l’assessorament és un factor 
clau i té un cost que es repercuteix en el preu final del producte. Fa esment que, a l’inici, aquest 
assessorant es va fer des de l’IRTA, però poc a poc es va anar derivant als tècnics de les cooperatives. 
Afegeix que no tots els projectes que funcionen en una zona, poden tenir èxit en altres zones, perquè 
els factors locals són molt importants.  
 
Unió de Pagesos (R. Augé) felicita a l’IRTA per les tasques realitzades i espera que en altres  zones de 
Catalunya es puguin fer projectes per donar valor afegit a la producció de cereal. J. Serra es posa a 
disposició del sector per si volen fer-li consultes en aquest sentit.  
 

 
5. Pla d'acció per contribuir al desenvolupament territorial a partir de la valorització de cereal 
 
El director dels Serveis Territorials de Tarragona, Àngel Xifré, informa que a les comarques de l’Alt 
Camp i Conca de Barberà, a la zona coneguda com la “Baixa Segarra” (amb capital Santa Coloma de 
Queralt), s’ha desenvolupat el projecte “Pa de Mestral”, un pa de proximitat que està tenint molt d’èxit, 
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atès que ha connectat el territori, el blat i els productors de blat amb els flequers i, per tant, amb la 
ciutadania. Projecte el vídeo “Pa de mestral, blat de proximitat” (Youtube):  
https://www.youtube.com/watch?v=rt-qMrf2Vhw 

 

Àngel Xifré posa de manifest que és voluntat del DACC, amb la col·laboració de vàries entitats (entre 
les quals Agropecuària Coperal), endegar un Pla d’acció estratègic per contribuir al desenvolupament 
territorial a partir de la valorització del cereal en l’àmbit territorial de la zona de la “Baixa Segarra” (que 
correspon a l’àmbit territorial del Consorci Leader del Camp), treballant amb productes de qualitat per 
poder fer un producte diferenciat i poder explicar al consumidor que, es produeix de forma sostenible, 
cuidant l’entorn, en la línia marcada per les polítiques europees actuals.  Caldrà buscar l’equilibri entre 
la qualitat del blat que demanen els forners i el rendiment que han d’obtenir els agricultors per assolir 
una renda adequada.  
 
Jaume Salvat, d’EURECAT, informa que des del DACC se’ls ha fet l’encàrrec de redactar un document 
per definir aquest Pla d’acció, que impliqui a productors, transformadors, comercialitzadors i 
consumidors, amb el suport del DACC, amb diversos objectius: recollir les diverses iniciatives que han 
sorgit (a part del pa de mestral que ja és una marca coneguda), establir prioritats d’actuació, explorar 
les potencialitats existents, definir noves actuacions encaminades a promoure les economies locals, 
estructurar nous atractius i generar noves oportunitats a la zona per evitar-ne el despoblament. 
L’objectiu final és millorar la presència i el coneixement del producte en el territori, establir nous canals 
de valorització i contribuir al manteniment del conreu, el paisatge i l’estructura social vinculada.  
 
El pla d’acció contempla un pla de treball, que conté una anàlisi de l’estructura del sector i de les 
dinàmiques territorials i econòmiques de la zona, l’estudi dels factors de demanda, tendències i 
possibilitats de traslladar les iniciatives a altres zones, un DAFO, la fixació d’unes línies estratègiques 
per poder definir el Pla d’actuació que implicarà a tota la cadena de valor fins el consumidor, i un bon 
pla de comunicació (escoles i ciutadania). Es vol incidir en com recuperar el gust per un bon pa. Aquest 
encàrrec té una durada curta (febrer-agost de 2022). S’annexa la presentació exposada:  
 

Punt 5- Pla d'acció de 
Valorització del Cereal.pdf 

 

J. Salvat demana al sector que, si tenen coneixement d’altres experiències o iniciatives relacionades 
amb la valorització dels cereals arreu del territori, li facin arribar a través del correu electrònic 
jaume.salvat@eurecat.org per si volen la seva col·laboració. Petició 5a 

 
Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana al DACC que faci les gestions necessàries amb el 
Departament d’Educació per tal que els cursos de formació dels professors incloguin un apartat de 
valorització dels productes de qualitat per transmetre-ho a l’alumnat, futurs consumidors. Per ex. el Pa 
de Mestral. Petició 5b 

JARC (LL. Viladrich) considera que aquests projectes que poden donar valor afegit a les produccions 
són fantàstics, però es troben amb la competència ferotge del rendiment del blat de pinso enfront al blat 
millorant. Per això, demana al DACC que inverteixi en recerca de varietats de blats tous de qualitat amb 
rendiments més satisfactoris, per tal que sigui rendible la seva producció i pugui competir amb la 
producció del blat de pinso. Petició 5c 
 
E. Guillaumes respon que s’ha fet recerca en varietats de blat de qualitat, però no s’ha trobat la varietat 
“estrella” que compatibilitzi la qualitat amb el rendiment esperat, però s’ha avançat, malgrat lo important 
és que es busqui un valor afegit que compensi al productor. Recorda al sector que tenen a disposició 
eines com els Grups Operatius i Projectes demostratius, a través dels quals el sector pot agrupar-se i, 
juntament amb un centre de recerca, pot tirar endavant un projecte d’una necessitat concreta, amb una 
part important finançada per l’administració, i que cada any surt una convocatòria amb aquest objectiu. 
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La FCAC (S. Vergé) assenyala la importància de portar a terme un potent pla de comunicació i posar 
en valor el món rural, atès que hi ha una gran desconnexió entre aquest i el món urbà. E. Guillaumes 
es mostra d’acord i afegeix que des del DACC es treballa contínuament, i també a nivell de Govern, en 
la valorització del sector primari, vers la ciutadania.    
 
6. Situació actual de sequera    
 
E. Guillaumes dona la paraula a la Unió de Pagesos, per tal que exposi la situació, tot dient que és un 
tema que preocupa també al DACC, d’on depenen també el Servei Meteorològic de Catalunya i 
l’Agència Catalana de l’Aigua, amb els que es treballa estretament per prendre les mesures que calguin.  
 
S. Caudevilla agraeix la possibilitat de tractar aquesta qüestió en lloc de la que hi havia prevista 
inicialment (“Possibilitat d’agilitzar els tràmits en les exportacions”) atès que és un tema que els 
preocupa molt, exposant la situació actual de sequera que pateixen les conques hidrogràfiques de 
Catalunya i les incertes previsions, per la qual cosa el sector té por de que s’acabin establint restriccions 
en les dotacions d’aigua per al rec i, fins i tot, que s’arribin a tancar certs canals de rec.  
 
Aquesta situació, diu, sumada als elevats increments dels costos de producció (gasoil, fertilitzants, etc.) 
fa que sigui imprescindible l’articulació d’una sèrie d’ajuts, com els que es van establir en altres 
situacions de crisi, com quan es va produir el veto rus a les importacions de la UE.  
 
R. Clavaguera concreta quines mesures d’ajut es proposen des de la Unió de Pagesos:   
 
 Que el DACC sol·liciti al MAPA i aquest ho traslladi a la Comissió Europea la necessitat d’articular 

la reserva agrícola (Article 16 Reglament (UE) 2021/2116 ) per disposar de fons europeus per 
donar suport a les explotacions agràries afectades per la sequera. Petició 6a 

 L’aplicació de la clàusula de força major, per part dels Estats membres afectats, per introduir 
excepcions a la pràctica de diversificació de cultius prevista a l'article 44 del Reglament (UE) núm. 
1307/2013 derivades de les restriccions causades per la sequera, així com per permetre l'ús per 
al pasturatge de les terres en guaret declarades als efectes del compliment d'aquestes pràctiques 
de diversificació de cultius i del percentatge de superfícies d'interès ecològic previst a l'article 46 
del Reglament esmentat. Petició 6b 

 Que el DACC sol·liciti al Ministeri que faci els canvis necessaris per tal que els fons no gastats en 
Desenvolupament Rural de totes les CCAA, serveixin per establir ajuts directes a la pagesia 
afectada per la sequera, per tal que no es repeteixi el que va passar amb les mesures per fer front 
a la Covid 19. Petició 6c 

 Que des del DACC s’estudiï la possibilitat de l’establiment d’un ajut d’estat per a la pagesia més 
afectada per la sequera.  Petició 6d 

La directora, E. Guillaumes, pren nota de les demandes i es compromet traslladar-les a la Secretaria 
d’Agenda Rural, per tal que siguin valorades, comprometent-se a fer el corresponent retorn al sector. 
Assegura que des del DACC es para la màxima atenció a les previsions, no gaire bones de moment, i 
considera que és moment de començar a estudiar possibles escenaris i mesures a aplicar.  
 
 
7. Limitacions en a l’aplicació de Nitrogen orgànic  
 
Unió de Pagesos (S. Caudevilla) exposa la preocupació del sector per l’increment mai vist dels preus 
dels fertilitzants químics (la urea està a 850-1000 €/t), amb la paradoxa de que a moltes granges de 
Catalunya se’ls està obligant a destruir el nitrogen generat (dejeccions ramaderes), en compliment de 
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la normativa europea. Demana que el DACC traslladi al MAPA la petició a la CE de que, mentre el preu 
de la urea superi els 400 €/t, es pugui suplir la quantitat de nitrogen mineral permès als cultius per 
nitrogen orgànic procedent de les dejeccions ramaderes. JARC (LL. Viladrich) recolza la petició. Petició 
7a  
 
Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana que es traslladi al Ministeri la necessitat que la Comissió 
Europea reconegui la casuística de les dobles collites i que adapti la normativa comunitària a aquesta 
situació de sequera. Petició 7b 
 
E. Guillaumes informa que des del DACC fa un any s’està treballant en l’elaboració d’un dossier-informe 
exhaustiu per al MAPA, conjuntament amb Aragó i Navarra, per poder defensar davant la Comissió 
Europea l’excepcionalitat del límit dels 170kg/N/ha, ja que sembla de sentit comú en el cas de dobles 
cultius o cultius que requereixen més necessitats de nitrogen, així com en casos on els preus dels 
adobs inorgànics s’han disparat perquè venen d’altres parts del món, o quan existeix una font de 
nitrogen orgànic local com ens passa aquí. S’ha informat al MAPA de la preparació d’aquest dossier, 
perquè es vol comptar amb el seu suport per presentar-ho al Ministerio de Transición Ecológica 
(MITECO).  
 
E. Guillaumes informa que també s’ha transmès aquesta necessitat a les direccions generals 
competents en matèria d’aigües, que s’han reunit amb motiu de la transposició de la nova modificació 
de la Directiva de Nitrats que s’acaba de publicar, a les quals se’ls ha posat en coneixement de 
l’existència del Decret 153/2019 de fertilització i dejeccions ramaderes, per tal d’obtenir el seu suport 
per defensar aquesta excepcionalitat en vistes a una possible modificació del Reial Decret de 
fertilització en aquest sentit. Aquesta petició ha estat recollida i s’ha proposat un annex al RD de com 
fer-ho si, en cas que l’excepcionalitat s’autoritzi.  
 
JARC (LL. Viladrich) diu que els arriben queixes de pagesos que, amb motiu de la sequera, han hagut 
de posposar l’aplicació dels purins per sobre del període permès després de la sembra (45 dies) i els 
ha arribat una sanció; assegura que el motiu de retardar la sembra va ser la manca d’humitat per 
assegurar-ne la naixença,  i això no hauria ser motiu de sanció. Petició 7c. 
 
E. Guillaumes respon que aquest límit es marca en base a una bona pràctica agrària, per tal que la 
planta pugui aprofitar els purins, ja que si cau un xàfec, els nitrats van als aqüífers contaminant-los. Els 
recorda que la Directiva de nitrats i les polítiques actuals de la UE estableixen una reducció del 20% 
dels nitrats i un 50% de la pèrdua de nutrients i, per tant, aquesta mesura va encaminada en aquesta 
direcció. Tot i així, E. Guillaumes, recomana que presenti un recurs, explicant la situació.  La 
subdirectora general, N. Ferrete, demana al sector que quan es prevegi una situació excepcional per 
condicions climatològiques fora de lo normal que impedeixi fer una tasca agronòmica, ho comuniquin 
al DACC perquè els dóna argument davant possibles inspeccions i evitaria problemes.   
 
 
8. Danys agrícoles produïts per senglars i conills  

 
El Responsable nacional del sector dels Cereals i Herbacis de la Unió de Pagesos, Santiago Caudevilla, 
exposa, per una banda, el gran problema que està suposant la sobrepoblació de conills, que ha 
augmentat respecte l’any passat, la qual està provocant uns danys molt greus a la pagesia, mentre que 
el nombre de caçadors segueix disminuint.  
 
Per altra banda, respecte al senglar, diu que a Itàlia hi ha 35 focus de PPA i els mercats exteriors ja no 
volen ni els seus farratges; per tant ja és un tema que sobrepassa al fet de tenir porcs, i per tant, si 
arribés a Catalunya, tindria unes conseqüències negatives de grans dimensions perquè, a més del 
sector porcí, afectaria a altres sectors (farratger, cerealista, etc.).  
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Per tant, demana al DACC que es destinin els recursos econòmics i humans necessaris per fer front a 
la gestió de la fauna salvatge per aconseguir unes poblacions sostenibles en l’aspecte ambiental i 
compatibles amb l’activitat agrària. Petició 8a  

Aquests recursos, diu, haurien de permetre aplicar mesures concretes a cada territori per reduir de 
manera efectiva les sobrepoblacions, amb l’increment de les captures, la gestió del medi, com ara la 
neteja de barrancs, i actuacions en zones de seguretat al llarg d’infraestructures viàries i ferroviàries, 
entre altres. A continuació dóna la paraula a Roger Clavaguera per a que exposi la proposta de mesures 
que es fan des de la Unió de Pagesos en aquest sentit:    

 que es concretin les mesures del Pla de Govern aprovat el 21 de setembre del 2021, que preveia 
l’elaboració d’un nou Pla estratègic per a la reducció de danys i gestió d’espècies cinegètiques. 
Petició 8b 

 que s’impulsi urgentment una nova Llei de gestió de la fauna cinegètica, amb l’objectiu de superar 
la legislació actual, obsoleta, que data del 1970, per a que doni resposta a la situació actual de 
danys de fauna, redueixi la burocràcia i estableixi noves responsabilitats i obligacions per als 
diferents agents: Administració, caçadors i pagesia. Petició 8c 

 que s’utilitzin les eines de les quals ja es disposa i es reclama, una vegada més, la declaració i 
l’aplicació de l’emergència cinegètica a les zones que superin els llindars de població establerts 
a la resolució de vedes (50 conills/km2 i 8 senglars/km2), per poder actuar en els casos en què 
no ho faci el titular cinegètic i reduir la densitat de població per sota dels llindars. Petició 8d 

 que es faciliti l’autorització excepcional de caça per danys als pagesos, quan sol·liciten poder dur 
a terme actuacions dins de les seves finques per a la protecció dels conreus, com ara aguaits, 
instal·lació de gàbies, etc. Petició 8e. JARC (LL. Viladrich) s’afegeix a aquesta petició. 

 que s’habilitin canals fàcils de comercialització per a la carn de senglar per incentivar la seva 
cacera, amb l’acompanyament de un bon pla de promoció de consum de la carn de senglar. 
Petició 8f 

 la posada en marxa de manera urgent del Grup Especial de Gestió Cinegètica i Captura 
d’Animals (GECA) del Cos d’Agents Rurals, que ha de donar resposta a la pagesia afectada en 
llocs on el titular cinegètic no hi actua o hi ha dificultats que no permeten fer front als danys. 
Petició 8g 

 que s’estableixi als titulars dels espais cinegètics, ja siguin públics o privats, l’obligatorietat de 
disposar d’una assegurança de responsabilitat civil amb una franquícia mínima de l’1% del valor 
del dany, per cobrir els danys a l’activitat agrària i forestal. Petició 8h 
 

JARC (LL. Viladrich) agraeix als caçadors els esforços que estan fent, tot i que amb les seves 
actuacions no és suficient, perquè el problema continua i a més, als danys de producció (baixada de 
rendiments) se sumen danys econòmics i sanitaris (menciona que s’estan donant casos de transmissió 
de paparres dels conills a persones). Considera que cal lluitar amb totes les armes que tenim al nostre 
abast, com la nova Llei de caça, que reclama urgentment, la instal·lació de gàbies-trampa en les zones 
on hi han tants de conills i autorització per a que els pagesos puguin portar armes (escopetes) als 
tractors i que aquestes puguin anar carregades amb 5 cartutxos a les zones amb sobre-poblacions de 
conills, senglars, cabirols, etc. Petició 8i  

FCAC (S. Vergé) reconeix que la situació és desesperant i coincideix en que amb l’acció dels caçadors 
no és suficient; es necessita fer un Pla de xoc amb mesures contundents per controlar aquestes 
sobrepoblacions de fauna salvatge i així ho ha comunicat als Serveis Territorials del DACC a Lleida. 
Factors com el fred i la sequera, fan que els conills vagin a menjar als conreus. Li preocupa que a l’hora 
de demanar els ajuts, no es tinguin en compte les superfícies arrasades pels conills perquè a les 
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fotografies fetes per satèl·lit es mostraran sense cultiu.  Petició 8j.  Unió de Pagesos (M. Ribera) informa 
que s’han comptabilitzat unes 4.000 ha arrasades. 

N. Ferrete torna a dir que, en casos com aquests, és important posar en sobreavís al DACC de la 
problemàtica, per tal que sigui tinguda en compte a l’hora de fer els controls dels ajuts. Es compromet 
a traslladar-ho a la Secretaria d’Agenda Rural.  
 
E. Guillaumes manifesta que, tant a nivell d’equip directiu del DACC com de Govern, s’és plenament 
conscient d’aquesta problemàtica i que s’han de donar eines per gestionar-la.  Es va fer un Pla de danys 
en el 2017, en el qual s’identificaven la majoria de les mesures que s’han dit en aquesta reunió i fa 15 
dies s’ha presentat un nou pla d’acció, més detallat que l’anterior del 2017,amb una sèrie de proves 
pilot. En aquests moments s’està gestionant el seu finançament, tant a nivell de recursos humans com 
de pressupost associat per tirar endavant les mesures que es proposen, entre les que destaca 
l’emergència cinegètica i la simplificació administrativa, que incorpora la signatura electrònica 
obligatòria per a qualsevol tràmit administratiu. Demana bona predisposició per aconseguir-la. 
 
La directora manifesta ser extremadament conscient del que pot suposar l’entrada de la PPA a 
Catalunya, i per això, arran del focus detectat a Bèlgica, es van implementar un seguit de mesures 
extraordinàries per prevenir l’entrada de la PPA, a més de seguir amb les mesures que estableixen els 
plans de vigilància. Recorda que Catalunya és la porta d’entrada del bestiar que ve de fora i, per tant, 
té més probabilitats de tenir PPA que altres comunitats autònomes, aspecte que els preocupa molt. 
S’ha traslladat al MAPA aquesta preocupació i el fet que pugui haver altres comunitats autònomes que 
no siguin tan estrictes en les mesures de prevenció, en les que es pugui detectar un focus de PPA, ja 
que faria que es tanquessin fronteres a tot l’Estat espanyol, amb les conseqüències que aquest fet 
tindria per a les nostres exportacions.   
 
E. Guillaumes cita les principals mesures de prevenció establertes a Catalunya: 

 Controls de benestar animal en el transport, un cop passada la frontera (no són permesos els  
controls de PPA en frontera perquè va en contra del lliure mercat). 

 Supervisió i seguiment de les mesures cautelars de les enquestes de bioseguretat, amb la 
contractació de 3 veterinaris que supervisen les enquestes de bioseguretat efectuades pels 
veterinaris habilitats. 

 Encàrrec a l’empresa Minoartia que compta amb un expert que ha estat a totes les taules de la 
PPA dels països que han tingut PPA, per veure com s’aborda aquesta qüestió, en base a 
l’experiència d’altres països, entre ells Itàlia, i millorar el Pla de contingència de la PPA en 
senglar, malgrat que tots els esforços, inclòs els del sector, han d’anar encaminats a la prevenció.  

 Creació de la Comissió Interdepartamental de la PPA, on hi són el DACC, els Mossos 
d’Esquadra, el Cos d’Agents Rurals, la DG Infraestructures (manteniment d’àrees de servei), el 
Dep. d’Economia, etc.). 

 S’han fet reunions al Govern, amb el President de la Generalitat de Catalunya, per explicar les 
conseqüències que suposaria l’entrada de la PPA a Catalunya i la necessitat d’anar tots a una.  

 
E. Guillaumes, encoratja a tot el sector a no baixar la guàrdia. 
  
La Cap del Servei d'Activitats Cinegètiques, Mª Josep Vargas, manifesta ser conscient de la 
problemàtica i de que fins ara no s’han donat les solucions que demanda el sector. Espera que el nou 
Pla de xoc per al control de danys d’espècies cinegètiques que s’ha d’aprovar properament, pugui donar 
les eines que el sector requereix, amb els recursos econòmics i de personal necessaris. Tot i no estar 
aprovat encara, ja s’hi treballa i s’estan duent a terme reunions amb els diferents sectors a nivell dels 
Serveis Territorials del DACC per plantejar noves mesures, a més de la cinegètica, que puguin resoldre 
aquesta problemàtica.  
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MªJ. Vargas informa que la setmana vinent (3 de març) es convocarà de forma extraordinària al Consell 
de Caça per veure quins canvis s’han de fer a la Resolució de vedes, per tal que l’emergència cinegètica 
actual es pugui abordar de forma àgil on fa falta, amb mesures concretes i pràctiques. Aquesta 
resolució, haurà d’ajustar-se a la normativa, i per tant haurà aspectes que no es podran obviar, com per 
exemple el de demanar permisos per als aguaits nocturns, la tramitació telemàtica que obliga la 
digitalització de l’Administració, etc., però es tractarà de facilitar accions tan demandades com el que 
els pagesos puguin fer les actuacions en el moment.  
 
MªJ. Vargas comunica que es vol crear un equip de “caçadors experts” en control de danys, per actuar 
de forma preventiva en aquelles zones més problemàtiques per augmentar l’eficàcia de les batudes, 
davant la caiguda constant de llicències de caça. Els Serveis Territorials tenen instruccions de definir 
aquestes zones en base als coneixements dels antecedents i segons el tipus de conreu on ja poden 
aplicar-se les mesures que estiguin disponibles, i alhora treballar en noves mesures preventives com 
poden ser pastors elèctrics, tanques, etc. que comptaran amb el suport econòmic de l’administració. 
Tant en el cas dels senglars, com en el dels conills, el que es busca és impedir que els animals arribin 
a l’aliment. 
 
Pel que fa a la comercialització de la carn de caça, informa que el DACC ha apostat fort traient una  
línia d’ajuts per a que les societats de caçadors puguin treure una compensació per portar els animals 
abatuts als o als punts logístics de recollida de caça  o als centres de manipulació de caça per treure’ls  
del medi i evitant algun problema sanitari. També s’han posat contenidors de cadàvers en les zones 
més problemàtiques. És voluntat del DACC acompanyar al sector i cercar entre tots les mesures que 
ens ajudin a combatre aquestes sobrepoblacions de fauna salvatge que tants danys està provocant.  
 
MªJ. Vargas informa que es segueix treballant en la nova Llei catalana de caça, però mentre no arriba 
perquè la tramitació és llarga, des del seu Servei s’ha demanat que s’elabori un Decret o una Ordre de 
danys, com s’ha fet en altres comunitats autònomes, per poder disposar d’una major seguretat jurídica 
i una major capacitat d’actuació en el control de les poblacions d’espècies cinegètiques.  
 
JARC (LL. Viladrich) comenta que la realitat és que tot el que s’ha fet fins ara no ha servit de res; els 
conills arrenquen fins les arrels; hi ha camps que s’han sembrat dues vegades i no queda res. L’única 
que s’ha beneficiat fins ara ha estat l’administració perquè a les carreteres, infraestructures, vies de 
tren, etc., no ha quedat ni un conill, mentre que el camp està ple. Demana que els recursos no es 
destinin únicament als conills i als senglars, atès que el cabirol també està causant molts danys. Petició 
8k 
 
 
9. Torn obert de paraules  

No hi ha més paraules. 

 
ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS (APC) 
 

Introducció 

Ia A petició de la Unió de Pagesos (R. Clavaguera) s’acorda eliminar de l’Ordre del dia el punt 6 
“Possibilitat d’agilitzar els tràmits en les exportacions” i substituir-lo per “Situació de 
sequera actual”. 
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Ib El DACC (E. Guillaumes) demana a la Unió de Pagesos (R. Clavaguera) que concreti els punts 
crítics i propostes de millora pel que fa al PIF del Port de Tarragona, per tal d’elevar-ho al 
MAPA 

   
Aprovació de l’acta 

1. Per unanimitat, i sense esmenes, s’aprova l’acta de la reunió anterior de 5 de febrer de 2021, 
referenciada amb el codi CH/01/2021 

Sanitat Vegetal 

3.2 El DACC (J. Giné) es compromet a elaborar un full informatiu sobre el control de la plaga i 
que inclogui possibles alternatives al conreu de blat de moro per fer una rotació de 
conreus d’estiu per lluitar enfront la Diabrotica virgifera  

 
Pla d’acció per contribuir al desenvolupament territorial a partir de la valorització del cereal 

5a EURECAT (J. Salvat) demana al sector que si tenen coneixement d’altres experiències o 
iniciatives relacionades amb la valorització dels cereals arreu del territori, que li facin arribar 
a través del correu electrònic jaume.salvat@eurecat.org per si volen la seva col·laboració . 

5b Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana al DACC que faci gestions amb el Departament 
d’Educació per tal que els cursos de formació dels professors incloguin un apartat de 
valorització dels productes de qualitat per transmetre-ho a l’alumnat, futurs consumidors. 
Per ex. El Pa de Mestral.  

5c JARC (LL. Viladrich) demana al DACC que inverteixi en recerca en varietats de blats tous de 
qualitat amb rendiments més satisfactoris, per tal que sigui rendible la seva producció, i pugui 
competir amb la producció del blat de pinso. El DACC (E. Guillaumes) recull la petició. 

 
Situació de sequera 

6a Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana al DACC que sol·liciti al MAPA que traslladi a la 
Comissió Europea la necessitat d’articular la reserva agrícola (Article 16 Reglament (UE) 
2021/2116 ) per disposar de fons europeus per donar suport a les explotacions agràries afectades 
per la sequera. El DACC (E. Guillaumes) recull la petició i es compromet a valorar-la i a fer el 
retorn corresponent. 

6b Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana l’aplicació de la clàusula de força major, per part dels 
Estats membres afectats, per introduir excepcions a la pràctica de diversificació de cultius 
prevista a l'article 44 del Reglament (UE) núm. 1307/2013 derivades de les restriccions causades 
per la sequera, així com per permetre l'ús per al pasturatge de les terres en guaret declarades 
als efectes del compliment d'aquestes pràctiques de diversificació de cultius i del percentatge de 
superfícies d'interès ecològic previst a l'article 46 del Reglament esmentat. El DACC (E. 
Guillaumes) recull la petició i es compromet a valorar-la i a fer el retorn corresponent. 

6c Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana al DACC que sol·liciti al Ministeri que faci els canvis 
necessaris per tal que els fons no gastats en Desenvolupament rural de totes les CCAA 
serveixin per establir ajuts directes a la pagesia afectada per la sequera, per tal que no es 
repeteixi el que va passar amb les mesures per fer front a la Covid 19. El DACC (E. Guillaumes) 
recull la petició i es compromet a traslladar-la a la Secretaria d’Agenda rural per valorar-la i a fer 
el retorn corresponent. 

6d Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana al DACC que estudiï la possibilitat de l’establiment 
d’un ajut d’estat per a la pagesia més afectada per la sequera.  El DACC (E. Guillaumes) recull 
la petició i es compromet a valorar-la i a fer el retorn corresponent. 
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Limitacions en l’aplicació de nitrogen orgànic 

7a Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana que el Departament traslladi al MAPA la petició de 
demanar a la Comissió Europea una modificació de la Directiva de nitrats per tal que, en anys on 
el preu de la urea supera els 400 €/tona, la totalitat de la quantitat de fertilitzant químic (N) 
que permet aplicar la normativa, es pugui aplicar de fertilitzant orgànic. El DACC (E. 
Guillaumes)  recull la petició i es compromet a seguir treballant en elaborar un informe per al 
MAPA per defensar aquesta excepcionalitat amb vistes a una possible modificació del RD de 
fertilització 

7b Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana que es traslladi al Ministeri la necessitat que la 
Comissió Europea reconegui la casuística de les dobles collites i que adapti la normativa 
comunitària a aquesta situació de sequera. 

7c JARC (LL. Viladrich) demana al DACC que el no compliment del termini establert entre 
l’adobat pre-sembra i la sembra (45 dies) no sigui motiu de sanció, atès que a causa de la 
sequera ha estat impossible sembrar abans dels 60 dies. El DACC (N. Ferrete) demana que facin 
els recursos corresponents als expedients actuals i demana que per altres campanyes 
comuniquin aquestes situacions excepcionals. 

 
Danys agrícoles produïts per senglars i conills  

8a Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana que es destinin els recursos econòmics i humans 
necessaris per fer front a la gestió de la fauna salvatge per aconseguir unes poblacions 
sostenibles en l’aspecte ambiental i compatibles amb l’activitat agrària. 

8b Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana que es concretin les mesures del Pla de Govern 
aprovat el 21 de setembre del 2021, que preveia l’elaboració d’un nou Pla estratègic per a la 
reducció de danys i gestió d’espècies cinegètiques. 

8c Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana que s’impulsi urgentment una nova Llei de gestió de 
la fauna cinegètica, amb l’objectiu de superar la legislació actual, obsoleta, que data del 1970 

8d Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana que s’utilitzin les eines de les quals ja es disposa i 
reclamen, una vegada més, la declaració i l’aplicació de l’emergència cinegètica a les zones 
que superin els llindars de població establerts a la resolució de vedes (50 conills/km2 i 8 
senglars/km2), per poder actuar en els casos en què no ho faci el titular cinegètic i reduir la 
densitat de població per sota dels llindars. 

8e Unió de Pagesos (R. Clavaguera) i JARC (LL. Viladrich) demanen que es faciliti l’autorització 
excepcional de caça per danys als pagesos, quan sol·liciten  poder dur a terme actuacions 
dins de les seves finques per a la protecció dels conreus, com ara aguaits, instal·lació de gàbies, 
etc. 

8f Unió de Pagesos (S. Caudevilla) demana que s’habilitin canals fàcils de comercialització per 
a la carn de senglar per incentivar la seva cacera, amb l’acompanyament de un bon pla de 
promoció de consum de la carn de senglar. 

8g Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana la posada en marxa de manera urgent del Grup 
Especial de Gestió Cinegètica i Captura d’Animals (GECA) del Cos d’Agents Rurals, que 
ha de donar resposta a la pagesia afectada en llocs on el titular cinegètic no hi actua o hi ha 
dificultats que no permeten fer front als danys.(pendent comprovar) 

8h Unió de Pagesos (R. Clavaguera) demana que s’estableixi als titulars dels espais cinegètics, 
ja siguin públics o privats, l’obligatorietat de disposar d’una assegurança de responsabilitat 
civil amb una franquícia mínima de l’1% del valor del dany, per cobrir els danys a l’activitat 
agrària i forestal 
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8i JARC (LL. Viladrich) demana que els pagesos puguin portar armes (escopetes) als tractors i 
que aquestes puguin anar carregades amb 5 cartutxos a les zones amb sobre-poblacions de 
conills, senglars, cabirols, etc. 

8j FCAC (S. Vergé) demana que a l’hora de demanar els ajuts de la PAC, es tinguin en compte les 
superfícies arrasades pels conills, tot i que les fotos per satèl·lit mostrin que no hi ha conreu. 
El DACC (N. Ferrete) es compromet a traslladar la petició a la SAR 

8k JARC (LL. Viladrich) demana que els recursos no es destinin únicament als conills i als senglars, 
atès que el cabirol també està causant molts danys  

 
Annexos a l’acta 
 

 Recull estadístic cereals 2022 
 Esb. Acta TSA Cereals 05_02_2021  
 RuralCat_ TSA_Cereals 
 Apalmeri 2022 (4) Taula Sector 
 Diabrotica TSA Extensius 4 
 Projectes valor afegit en cereals 
 Pla d’acció de valorització del cereal 

 
 
Sense més temes a tractar, la directora general d’Agricultura i Ramaderia agraeix als assistents la seva 
presència i dóna per finalitzada la reunió quan són les 14.05 h 
 
 
 
La secretària, Vist i plau,   
                 

 
 
 

 

Coordinadora Tècnica de les Taules  
sectorials agràries 

Directora general       
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